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Het Praatvogelarchief en de auteursrichtlijnen zijn te vinden op onze website:
https://leiden.vogelwijk.nl. Vragen? Stuur een e-mail naar: redactie@vogelwijk.nl. 
De deadline voor het insturen van tekst voor de komende Praatvogel is: 21 maart 2025
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Digitale nieuwsbrief en website
Naast de Praatvogel, informeert het wijkcomité de wijkbewoners ook via een digitale nieuwsbrief

over belangrijk nieuws, interessante wetenswaardigheden en leuke activiteiten in de wijk.  
Je kunt abonneren door je e-mailadres door te geven aan secretaris@vogelwijk.nl 

Je kunt het abonnement op ieder moment weer opzeggen. 
Je contactgegevens worden alleen voor de digitale nieuwsbrief gebruikt. 

Neem ook eens een kijkje op de website van de Vogelwijk: https://leiden.vogelwijk.nl

Foto omslag: Jula en Merle hebben meegedaan 
aan de sinterklaasspeurtocht (zie pagina 13).
Fotograaf: Joke Ouwehand 

mailto:secretaris@vogelwijk.nl


Advertentie
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Rutger Hagen, bedankt voor dertien jaar inzet voor de Praatvogel! 

“Na dertien jaar betrokken en gepassioneerd werk in de redactie van
onze Praatvogel wil ik je van harte bedanken voor alles wat je hebt
gedaan om vier keer per jaar het leukste wijkblad uit te brengen dat er is.
Je hebt met veel zorg en toewijding de Praatvogel tot een waardevol
communicatiemiddel voor onze wijk gemaakt. Dankzij jouw creativiteit,
enthousiasme en harde werk hebben we altijd een leuk, informatief en
aantrekkelijk blad in handen gehad. 
Je jarenlange inzet wordt enorm gewaardeerd en we hopen dat je af en
toe bij zult blijven dragen met leuke en interessante stukken. Ik wens je
het allerbeste en hoop dat je altijd met plezier terugkijkt op deze mooie
periode!”

De werkzaamheden van Rutger als eindredacteur worden overgenomen
door Cees Meijer, die ook al weer heel wat jaren deel uitmaakt van de
redactie. Maar ondanks dat verliest de Praatvogel door het vertrek van
Rutger natuurlijk kostbare mankracht. We zijn daarom op zoek naar
versterking van de redactie. Mocht dat je wat lijken, stuur een mailtje
naar redactie@vogelwijk.nl. 

Ook zoeken we enthousiaste vrijwilligers voor het wijkcomité, die zich
willen inzetten voor diverse activiteiten en projecten. Of je nu een handje
wilt helpen bij evenementen, mee wilt denken over nieuwe initiatieven, of
de buurt wilt ondersteunen, jouw inzet is waardevol! Mail je naar
voorzitter@vogelwijk.nl als je geïnteresseerd bent?

Op 1 januari nodigt het wijkcomité alle wijkbewoners uit voor de tradi-
tionele nieuwjaarsborrel. Een beetje anders dan anders, maar wel op
onze vertrouwde locatie: de speeltuin. Dit jaar zorgen we niet binnen,
maar buiten voor een gezellige en knusse winterse sfeer. Onder het
genot van een glaasje glühwein of warme chocolademelk en met de
overgebleven oliebollen en hapjes, die jullie hopelijk meenemen, kunnen
we met elkaar toasten op het nieuwe jaar.

Voor iedereen een gelukkig en gezond 2025! 

Mark Peerdeman

Voorwoord

voorzitter Wijkcomité Vogelwijk
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GEZOCHT
ENTHOUSIASTE
BUURTJOURNALIST
Heb jij een scherp oog voor de kleinste details in
onze wijk? Kun je een spannend verhaal maken
van een weggelopen kat of een nieuw geopende
brievenbus? Dan zijn wij op zoek naar jou!

De Praatvogel, die vier keer per jaar bij alle
Vogelwijkbewoners op de deurmat valt, 
zoekt een nieuw redactielid. 
We beloven je geen miljoenencontract of 
een privéjet, maar wel veel plezier en de kans 
om iets te doen in onze geliefde buurt.

Een gezonde dosis nieuwsgierigheid

WIJ ZOEKEN IEMAND MET:
Je kunt je reactie sturen naar:

redactie@vogelwijk.nl
 

Ook als je eerst een keertje bij de
redactievergadering aanwezig 

wilt zijn om te kijken of 
het iets voor je is. 

En wie weet, ben jij binnenkort 
onze nieuwe STER-REPORTER!

De vaardigheid om een pen vast te houden (of een
toetsenbord te bedienen)

De moed om de hete hangijzers in de wijk aan te
pakken, zoals die ene scheve stoeptegel

De creativiteit om ‘geen nieuws is goed nieuws’ om
te buigen naar pakkende koppen

Een onverklaarbare liefde heeft voor de geur van
vers gedrukte krantjes

WAT BIEDEN WIJ?

De vrijheid om te schrijven over alles wat je hartje begeert, 
als het maar raakvlakken heeft met de Vogelwijk

Vier exclusieve vergaderingen per jaar
(snacks inbegrepen!)

Een paar uurtjes per kwartaal om je journalistieke
superkrachten te ontplooien

Herken jij jezelf in dit profiel? 
Of heb je totaal andere kwaliteiten

maar wil je graag meedoen? 
Aarzel niet en meld je aan! 

Wij verwelkomen alle enthousiaste
buurtbewoners, of je nu jong of oud

bent, al lang in de wijk woont 
of pas net in de leukste wijk van

Leiden woont.
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“Voor u liggen drie kaderbesluiten ter besluit-
vorming voor de wijkvervangingsprojecten
Houtkwartier-Oost, Professorenwijk-Oost en
Vogelwijk–Raadsherenbuurt. Met deze kader-
besluiten vragen wij u ….. een uitvoerings-
besluit voor te bereiden om een duurzame en
toekomstgerichte herinrichting van de wijk te
realiseren.” 

Hiermee opende Wethouder North op 9 maart
2020 zijn brief aan de gemeenteraad en daarmee
het begin van de besluitvorming over onze wijk-
vernieuwing. 

Verwacht was dat het project medio 2023 klaar
zou zijn, aldus de brief. Dat werd anderhalf jaar
later, maar nu is het toch echt bijna klaar! Met de
opening van de kruising Leeuwerikstraat-Lijster-
straat eind november is de laatste baksteen
gelegd. 

Ook het veld is weer leeg. Het zal alleen nog wel
enkele maanden duren voordat het weer hele-
maal groen is. Het abrupte omploegen ervan
begin april 2022 is toch voor veel velen een
litteken in dit project. Buurtbewoners verenigd in
de actiegroep ‘Red ons speelveld’ hebben alles
op alles gezet om het veld zo snel mogelijk weer
terug te krijgen voor de wijk. Dat kinderen sinds
deze zomer weer op een deel van het veld kun-
nen spelen, is grotendeels aan hen te danken!  

Het project betekende ook keuzes maken en daar
wilden wij het gemeentebestuur graag mee
helpen. De buurt heeft er driftig op los gepartici-
peerd:

Wel of niet Nachtegaallaan als fietsstraat
(uitkomst: niet) 
Wel of niet minder parkeerplekken (uitkomst:
een beetje minder) 
Wel of geen auto’s uit de Nachtegaallaan
(uitkomst: wel) 
Wel of geen ‘oortjes’ in de Merel- en Rood-
borststraat (uitkomst: geen) 

Het zijn nu nog de laatste loodjes: laadpalen die
nog op de goede plek gezet moeten worden, de
buurt die nog wat moet wennen aan de fietsen-
rekken, geveltuintjes die nog officieel ‘erkend’
moeten worden, laatste contracten voor boom-
spiegels die ondertekend worden en kruisingen
die nog wachten op hun planten. 

In de Raadsherenbuurt hebben ze nog heel even
die ouderwetse klinkertjes en rommelige be-
strating. Soms mis ik die leuke en beetje romme-
lige uitstraling van toen nog wel in de Vogelwijk.
Maar een wijk zonder sinkholes, struikelranden
en diepe plassen is toch ook wel erg fijn.

Het gepruttel van de pompen, de wirwar aan gele
verkeersborden, de shovels en trucks door de
straten zal ik niet missen. De vriendelijke en
behulpzame mensen die iedere dag aan het werk
waren wel een beetje.     
“Het doel van deze projecten is het realiseren
van een duurzame, klimaatbestendige en
toekomstgerichte herinrichting van deze
woonwijken”, zo meldde wethouder North in zijn
brief in 2020. Dat is uitstekend gelukt. Het was
een prachtwijk en het is een prachtwijk
geworden!  
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De laatste baksteen is gelegd
Edward Iemenschot
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Namens de redactie van de Praatvogel keek
ik samen met de gemeente terug op het
traject van de vervanging van de riolering en
de herinrichting van onze wijk. De conclusie
is, dat alle partijen kunnen zeggen dat het
resultaat er mag zijn, ondanks de strubbe-
lingen die er ook waren. Een tweede con-
clusie is dat we met stip bovenaan staan als
het om de geadopteerde boomspiegels gaat.
 
Ik sprak hierover met Tamara Weber, zij is
omgevingsmanager en projectondersteuner bij
de gemeente Leiden en onderhield de contac-
ten met de wijk, samen met Bastina van
Houwelingen (omgevingsmanager van aan-
nemer De Vries). Aanwezig was ook Ron
Kardol, projectleider en werkzaam voor de
afdeling Stadsingenieurs, het projectbureau van
de gemeente Leiden. Ron heeft het projectteam
aangestuurd tijdens de aanbesteding en uitvoe-
ring. Verder was Hester Sleeking aanwezig bij
het gesprek, communicatieadviseur bij de
gemeente voor duurzame wijkvernieuwingen en
heel veel andere projecten. Ron, Hester en
Tamara waren vanaf de voorbereiding tot en
met de afronding bij het project betrokken. 

Het is wel júllie wijk 
In de week van dit interview bracht Tamara de
uitnodiging voor het eindfeest op vrijdag 13
december en narcissenbollen rond, samen met
Bastina en Ben Honsbeek van het project
‘Samen aan de Slag’. De bewoners kunnen
deze bollen na het uitbloeien in de boom-
spiegels planten. “Dit is een mooie afronding
van een geslaagd project, waar ik met plezier
aan heb gewerkt”, zegt Tamara. Zij vond het
heel prettig dat de wijk zo actief heeft meege-
dacht. Natuurlijk waren we het niet altijd met
elkaar eens, maar daar zijn we goed uitge-
komen. “Dat moet ook”, zegt Ron. ”Want
zonder wrijving geen glans. Het is goed dat een
wijk actief meedenkt, want wij komen alleen
maar even langs om een project te realiseren,
maar het is wel jullie leefomgeving!” 

Vogelwijk voorbeeld voor andere wijken
Cees Meijer

Spandoeken 
In de nieuwsbrief van 30 maart 2023 over de
start van uitvoering is de ingebruikname van
het bouwterrein aangekondigd. De keuze 
voor de locatie van het bouwterrein werd
bemoeilijkt doordat eisen vanuit de overheid
rond de uitstoot van stikstof bij bouwprojecten
strenger waren geworden. Enkele dagen na 
de bewonersavond op 4 april 2023 werd het
centrale speelveld omgeploegd, om als
opslagplaats voor bouwmateriaal te dienen.

Dat gaf nogal wat onvrede in de wijk, ook al
omdat er vervolgens weken niets gebeurde.
Deze vertraging werd veroorzaakt door het
uitblijven van een vergunning van het Hoog-
heemraadschap van Rijnland voor de bron-
bemaling. Vervolgens werden een bezwaar,
een Woo-verzoek (Wet open overheid) en een
aanvraag voor een voorlopige voorziening
ingediend door de actiegroep ‘Red ons
speelveld’. Deze actiegroep heeft hand-
tekeningen verzameld en kinderen protes-
teerden met spandoeken. Op 17 mei heeft er
een gesprek plaatsgevonden met deze actie-
groep, waarna zij de voorlopige voorziening
hebben ingetrokken en kon het project op 
5 juni van start. 

Op de foto v.l.n.r.: Bastina van Houwelingen, Tamara
Weber, Antje Tjalkens uit de Roodborststraat en Ben
Honsbeek. Antje krijgt haar narcissenbollen en geeft een
groot compliment aan iedereen die aan de herinrichting
heeft gewerkt. 



Tamara heeft wel begrip voor die acties,
hoewel het natuurlijk niet leuk was om erover 
in de krant te lezen. 

Oude gemetselde put gevonden  
Volgens Ron is het gehele project uiteindelijk
twintig weken uitgelopen, ook omdat de aan-
nemer aanliep tegen zaken die niet waren
voorzien. ”Je werkt in een ondergrond uit de
jaren twintig, waarvan niet alles goed is
gedocumenteerd. We vonden zelfs een oude
gemetselde put, die op geen enkele tekening
voorkwam. Dat soort zaken zijn we wel veertien
of vijftien keer tegengekomen. Daarom zijn er
heel veel proefsleuven gegraven om te kijken
hoe het eruit zag, maar waardoor je wel ver-
tragingen oploopt.” Een ander obstakel was
een gasleiding, die door Liander te dicht bij de
riolering ter hoogte van Nachtegaallaan 1 was
gelegd. Omdat dit zo dicht tegen de bebouwing
was, vergde dat zorgvuldig werken om schade
te voorkomen. Ze durfden daarom de Nachte-
gaallaan ter plekke niet open te graven, maar
hebben de riolering ondergronds geboord. Om
die reden was de weg langer afgesloten en is
de aannemer pas in de volgende fase in de
Nachtegaallaan van start gegaan. 

Klankbordgroep 
Tamara hecht erg aan de samenwerking met
een klankbordgroep uit de wijk. Bij ons was
deze relatief klein, maar soms zitten er wel
zestien mensen aan tafel, die allemaal erg
gemotiveerd zijn om mee te denken en mee te 

praten. In onze wijk werd ook de communicatie
met De Vries zeer gewaardeerd: het inloop-
spreekuur heeft goed gewerkt. Datzelfde gold
voor de Pylon-app, die in onze wijk op zijn top
uiteindelijk 181 volgers had.  

Terugkijkend zegt Tamara dat zij heel goed
begrijpt dat bewoners overlast hebben ervaren,
wat wel inherent is aan het vervangen van een
riolering. “Maar we hebben ook veel overlast
voorkomen voor de toekomst. Dat zullen de
bewoners niet snel merken, maar de riool-
buizen lekken niet meer en als er straks hevige
regenbuien vallen, dan kunnen de straten in de
Vogelwijk dat goed aan. Door het gescheiden
rioolstelsel wordt al het hemelwater snel naar
de sloot afgevoerd.”  

Gerben van aannemer De Vries legt de laatste hand aan
een overstort van het hemelwaterriool aan de Nachtegaal-
laan: het plaatsen van een nieuwe afsluiter
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Trots op massale adoptie van boomspiegels 
Daarnaast is Tamara trots op alle bewoners die
een boomspiegel hebben geadopteerd. Daarmee
staan wij als wijk met stip bovenaan in Leiden: het
zijn er circa tachtig! Daarnaast is er één geveltuin
geadopteerd en is het grasveldje aan de IJsvogel-
hof voorzien van diverse struikjes.
Tamara en Hester zijn benieuwd of de Raads-
herenbuurt daar straks aan kan tippen. 

Hester noemt deze massale adoptie echt een
voorbeeld voor de andere wijken, waar de
gemeente nog aan de slag gaat. Zij hoopt dat
bewoners uit de Raadsherenbuurt en ook andere
wijken net zo enthousiast zullen zijn over het
adopteren van de boomspiegels.

Verschil van inzicht over de brug 
Het is de gemeente duidelijk geworden dat er een verschil van inzicht is over nut en noodzaak en het
effect van de brug in het Bos van Bosman. Op 19 juni heeft het college van burgemeester en wet-
houders een manifest en pakket van ruim 500 handtekeningen ontvangen tegen de geplande brug.
Daarom heeft de gemeente besloten de brugverbinding nu niet aan te leggen. 
Hoewel de gemeente inhoudelijk de brugverbinding als een waardevolle toevoeging ziet en tijdens het
participatieproject hier óók positieve reacties op zijn gekomen, is het college tot de conclusie gekomen
om voor nu af te zien van het aanleggen van de brug en deze verbinding nader uit te werken bij de
realisatie van de Tweede Groene Ring.
 
Waakzaamheid blijft geboden 
Het feit dat de gemeente zegt deze verbinding later te willen uitwerken bij de realisatie van de Tweede
Groene Ring, is reden om in de toekomst informatie over het ontwerp en beheerplan van het Bos van
Bosman nauwlettend in de gaten te houden. 

Vlonderbrug gaat (voorlopig) niet door?
Herman van der Kooij

Verbinding tussen parken met brug 
De gemeente wil de stad leefbaar houden en het groen 
versterken. Bijvoorbeeld door de parken in de stad toeganke-
lijker te maken en met logische looproutes te verbinden met
omliggende parken. Deze parken maken deel uit van de 
Tweede Groene Ring, waarmee Leiden de komende jaren 
het groen in de stad verder verbindt en ontwikkelt. Om dat te
bereiken, is onder andere de vlonderbrug bedacht als ver- 
binding tussen het Bos van Bosman en het Schilperoortpark. 



Nieuwjaarsborrel

Lekker uitgeslapen, maar misschien nog een beetje brak van de bubbels? 
Wij hebben de beste remedie!
Het Wijkcomité nodigt iedereen van harte uit voor een hapje en een drankje op woensdag 
1 januari 2025. We doen het dit jaar anders dan anders. Niet binnen, maar lekker in de
frisse buitenlucht. Niet aan het einde van de middag, maar van 13.00 tot 15.00 uur. De
locatie blijft wel hetzelfde: de speeltuin. Bij slecht weer kunnen we naar binnen. Voor wie
durft, is er de mogelijkheid om een nieuwjaarsduik te nemen ¥
 
We ontmoeten jullie graag voor een gezellig samenzijn in een knusse, winterse sfeer. Om
terug te blikken op 2024, maar vooral om met elkaar op het nieuwe jaar te toasten met
glühwein, warme chocolademelk, of toch nog een glaasje bubbels. Heb je nog wat
oliebollen of andere hapjes over, neem ze vooral mee.  
Graag tot dan! 

Het Wijkcomité 

Activiteiten       mededelingen 

Jaarvergadering Wijkcomité 1 april 2025

Hierbij nodigen we je uit voor de jaarvergadering van de Stichting Wijkcomité Vogelwijk op
dinsdagavond 1 april 2025 om 20:00 in het speeltuingebouw.  

Ondanks dat de agenda nog niet helemaal vastligt, zullen natuurlijk de resultaten en de  
begroting worden behandeld, komen de activiteiten van het afgelopen jaar aan de orde en
worden bestuurswisselingen bekendgemaakt. 
Verder hopen we jullie ideeën te horen over wat we anders moeten aanpakken, wat we
goed doen, waar we mee moeten stoppen en waar we vooral mee door moeten gaan. 

Alles natuurlijk afgesloten met een gezellige borrel.

We hopen jullie allemaal te zien op onze jaarvergadering.  

Het Wijkcomité 
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Opruimactie Bos van Bosman groot succes! 
Joke Ouwehand

Zoals altijd waren ook de mannen van de
gemeente weer aanwezig om grijpers en
vuilniszakken uit te delen. En natuurlijk was het
mogelijk om een rondje op de veegwagen mee 
te rijden. Na gedane arbeid altijd weer een
spannend hoogtepunt.                                  

Zoals ieder jaar organiseert het wijkcomité
op woensdag in de herfstvakantie een
opruimactie in het Bos van Bosman.
Traditiegetrouw ruimen de kinderen uit de
Vogelwijk, samen met hun vriendjes en
familie, dan alles op wat niet thuishoort in
het bos. 

Dit jaar was het de 51ste keer en deden er
meer dan 25 kinderen mee. Het was prachtig
weer en de bomen lieten zich in hun mooiste
herfstkleuren zien. Er waren ook heel veel
verschillende soorten paddenstoelen te
bewonderen. 
Kortom, het was weer een zeer geslaagde
ochtend.

Een verslaggever van het Leidsch Dagblad
kwam ook een kijkje nemen en schrijft in de
krant: “Het bos is nu een stukje schoner”. Op
de vraag of ze veel rotzooi hebben gevonden,
roepen de kinderen zonder uitzondering: ja!
“Verschrikkelijk”, zegt Merle (7). “Dit is echt 
niet goed voor de natuur”. Sarah (8): “Dieren
gaan dood doordat ze plastic eten”. 
Er werden ook opmerkelijke zaken gevonden:
zes pakken hagelnieuwe sokken, een vuile
onderbroek (uiteraard met een grijper opge-
pikt) en veel kleding. 
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De volledige fotoreportage kun je terugvinden op
de website van de Vogelwijk.

Uw verslaggever mocht ook een rondje mee-
rijden om alle bladeren bij de IJsvogelhof op te
vegen. 
Traditiegetrouw waren er na afloop pannen-
koeken voor iedereen in de speeltuin.

Namens alle wijkbewoners: hartelijk dank aan
alle kinderen die ervoor hebben gezorgd dat
onze mooie ‘achtertuin’ er weer keurig uitziet 
en ook een pluim voor iedereen die hieraan
heeft meegewerkt.



Lieve (klein)kinderen en bewoners van de Vogelwijk
De speurtocht is iets waar ik ieder jaar weer heel erg naar uitkijk 
Wij zijn steeds weer enorm verrast en kijken onze ogen uit
naar al die prachtige knipsels, slingers en letters achter iedere ruit

Excuses aan de bewoner van nr 39 van de Roodborststraat
Ik had die overgeslagen, maar zag dat helaas te laat
Hopelijk wilt u deze oude man volgend jaar toch weer plezieren
Door uw raam weer net zo mooi als nu te versieren

Het was best wel een lastige puzzelspeurtocht dit keer 
Langs zesentwintig huizen, soms leken het er wel meer!
Erg leuk dat er zo veel kinderen hebben meegedaan
maar ... is de oplossing goed? Nu komt het erop aan!
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Sinterklaasspeurtocht



Hebben jullie alle letters wel gevonden en de juiste zin gemaakt?
Of zijn jullie halverwege de puzzeltocht door de regen afgehaakt?
Het waren wel zesentwintig letters in deze mooie zin
maar de vraag is, zond iedereen wel de juiste oplossing in?

Ik heb er zeven ontvangen in mijn brievenbus en digitale post
en wat blijkt, deze puzzel is door iedereen goed opgelost!!!
Heel goed gedaan, dat verdient een groot compliment
ook met het versieren van de ramen was ik zeer content

De oplossing is:

ZIE GINDS KOMT SINT IN DE WIJK!

Ik heb gehoord dat iedereen het heel erg leuk vond.
Volgend jaar mogen er wat mij betreft best wel wat
meer kinderen meedoen.
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Sinterklaasspeurtocht (vervolg)

Nanja Appel heeft mij heel
goed geholpen als hulp-
sinterklaas. Heel erg bedankt
daarvoor!

Volgend jaar weer?!

Twaalf kinderen hebben de speurtocht gelopen 
met hun ouders of grootouders en de goede
oplossing ingestuurd. Dat waren:

Mees en Lotte Spruijt
Abel en Wietze
Jasmine en Isa Vis
Jits, Niene, Aafke en Bram Bruinsma
Marilou
Merle en Jula (foto omslag)
Lotte
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Ik ben sociaal-pedagogisch werker en heb ervaring met
verschillende groepen mensen. Nu werk ik met kinderen
bij mytylschool De Thermiek aan de Blauwe Vogelweg,
een school voor speciaal (voortgezet) onderwijs. Ik heb
een passie en ben gemotiveerd om te werken met en voor
mensen!  
 
Ik hou van de Vogelwijk en ik vind het heel leuk en
gezellig om hier te wonen!  
 
Sinds dit jaar maak ik deel uit van het wijkcomité en met
mijn enthousiasme en creativiteit probeer ik mijn steentje
bij te dragen. Ik werk samen met lieve collega’s in een
goed team!  
 
Bedankt en met een glimlach, Marta Jutglar. 

Introductie nieuw lid wijkcomité
Marta Martina

Mijn naam is Marta. Ik kom uit Barcelona en woon sinds 11 jaar in Leiden.  

Word jij onze nieuwe vrijwilliger voor de wijk?
Mark Peerdeman

Heb jij een passie voor onze wijk en wil je bijdragen aan het behouden en verbeteren van de
leefomgeving? Het wijkcomité zoekt enthousiaste vrijwilligers die zich willen inzetten voor
diverse activiteiten en projecten. Of je nu een handje wilt helpen bij activiteiten, mee wilt
denken over nieuwe initiatieven, of de buurt wilt ondersteunen, jouw inzet is waardevol! 

Samen maken we de wijk sterker en gezelliger. Meld je aan en draag bij aan een fijne buurt
voor iedereen! Interesse? Neem contact met ons op via voorzitter@vogelwijk.nl. 



Max kennen wij van het bewegen bij de Vroege
Vogels elke donderdagochtend in het speeltuin-
gebouw. Hij vertelde ons dat hij al jarenlang
zorgvrijwilliger is bij Hospice De Mare in
Leiderdorp. De aanleiding was dat zijn eerste
vrouw Sonja in een hospice in Oegstgeest was
opgenomen en hij zag hoe betekenisvol het werk
in een hospice is. Na het overlijden van zijn vrouw
heeft Max zich als vrijwilliger aangemeld. 

Mensen worden opgenomen in een hospice als
zij zorg nodig hebben en/of als hun levensver-
wachting minder dan drie maanden is. Maar
ondanks de naderende dood is het motto van het
hospice: Vier het leven! De tijd die er nog over is,
moet voor de gast zo comfortabel mogelijk
worden doorgebracht. Naast een goed bed,
zelfgekozen eetmenu’s, ruime privékamer met
onder andere tv/wifi, eigen meubilair, schilde-
rijen, foto’s enzovoorts, is er veel ruimte voor
persoonlijke aandacht voor de gast. Die 
aandacht is er ook voor de familie en dierbaren. 

Aan de hand van foto’s laat Max ons zien dat het
splinternieuwe hospice ruim is en prachtig inge-
richt. Ook is er een grote buitenruimte met een
terras met overkapping en een grote tuin. Als 
een gast naar buiten wil, wordt het bed naar
buiten gereden, zodat hij/zij van de buitenlucht 
en de tuin kan genieten. 
In de praktijk betekent dit, dat de zes gasten die
in dit hospice aanwezig zijn, hun eigen keuzes
maken wat ze willen doen: lezen, tv-kijken,
puzzelen, praten met de zorgvrijwilliger of slapen,
als ze daar behoefte aan hebben. 

Qua personeel zijn er altijd één of twee verpleeg-
kundigen aanwezig. Zij zijn onder meer verant-
woordelijk voor het toedienen van medicijnen. 
Er is ook altijd een kaderarts palliatieve zorg
beschikbaar. Indien nodig kan er ook een maat-
schappelijk werker, psycholoog of geestelijk
begeleider ingeschakeld worden. 
Daarnaast zijn er veel verschillende groepen
vrijwilligers actief voor de zorg, het koken,
klussen, de tuin en het onderhoud. Er wordt
dagelijks vers gekookt en aan de gasten wordt
gevraagd wat zij graag op het menu willen
hebben. 

Zes weken na het overlijden van een gast worden
de nabestaanden voor een evaluatiegesprek
uitgenodigd. Tweemaal per jaar organiseert het
hospice een herdenkingsbijeenkomst voor alle
dierbaren van gasten die in het afgelopen jaar 
zijn overleden. 

Over het leven in een hospice
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John van Haasteren

Door de wijze waarop Max
over het hospice praat,
merk je dat hij het fijn vindt
om ervoor te zorgen dat de
gasten zich zo comfortabel
mogelijk voelen. 
Het was fijn dat hij bereid
was de ongeveer twintig
aanwezigen een inkijk te
geven in het prachtige
werk bij een hospice. 

Donderdagochtend 21 november jl. vond de
maandelijkse koffieochtend van het Vogel-
netwerk plaats. Hierbij een korte terugblik op
de presentatie door Max Wichern. 



Geschiedenis van de adventskalender 
Herman van der Kooij

Op het moment dat je deze Praatvogel leest,
zijn van de adventskalenders de meeste
vakjes wel geopend. Wat zit er achter de
deurtjes van de kalenders? Chocolaatjes,
koekjes, speelgoed, cosmetica of beatles-
sokken? Tegenwoordig is niets meer
onmogelijk. Wat ooit begon als een
kartonnen kindercadeau, is tegenwoordig
uitgegroeid tot een miljoenenbusiness.
Vrijwel alle grote merken van juweliers als
Swarovski tot warenhuis de Bijenkorf
brengen een eigen uitvoering op de markt.
De meest luxueuze uitvoeringen kosten 
zelfs meer dan 100.000 euro.
 
Het ontstaan van de advent 
Advent is eigenlijk Latijn voor aankomst. Voor
de Middeleeuwen verwees het naar de terug-
komst van Christus, maar niet naar zijn
geboorte. Advent was een tijd van vasten,
boetedoening en gebed in de aanloop naar
Driekoningen op 6 januari. Heel anders dan het
feesten wat wij nu doen. 
In het begin van de 19e eeuw begonnen de
christenen in Duitsland in de aanloop naar
kerstmis de muren en deuren te versieren en
kaarsen aan te steken. Deze periode werd
bekend als de advent. 
 
De eerste adventskalender 
De eerste houten kalender werd in 1851
gemaakt, maar het duurde tot begin 20e eeuw
voor de eerste papieren versies op de markt
kwamen. In die tijd stonden alleen de dagen
van 1 tot en met 24 december op de kalender.  
In de jaren twintig voegde Gerard Lang
verborgen plaatjes en bijbelverzen toe achter
de genummerde deurtjes, het prototype van 
de huidige adventskalenders. Maar eigenlijk
moeten we zijn moeder de eer geven. Toen
Gerard klein was, plaatste zij voor hem 24
koekjes op een vierkant stuk karton om te
proeven in de dagen voor kerstmis. Waar-
schijnlijk was Gerard hierdoor geïnspireerd 
om zijn adventskalenders te maken. 
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Zijn adventskalenders werden een succes, 
maar in de oorlog moest hij zijn bedrijf sluiten
wegens papiertekort en omdat de nazi’s
kalenders met plaatjes verboden. 

Na de Tweede Wereldoorlog 
Na de Tweede Wereldoorlog werd de productie
overgenomen door het bedrijf Sellmar-Verlag 
in Stuttgart. De eerste kalender had een plaatje
van een besneeuwd stadje. Deze werd een
succes. Gerepatrieerde soldaten brachten de
kalenders naar de rest van Europa en Amerika.  
Een foto van president Eisenhower die een
adventskalender met zijn kleinkinderen opende,
maakte de kalenders populair in de Verenigde
Staten. 
 
Van chocolaatjes naar juwelen 
In 1958 voegde een Britse chocoladefabriek
chocolaatjes toe. Hierna zijn de advents-
kalenders steeds wereldser geworden. Wat
constant is, zijn de 24 dagen in december die
aan kerstmis vooraf gaan.  
Inmiddels kan een kalender ongeveer alles
bevatten tot en met extravagante uitschieters,
zoals de juwelendoos van Tiffany & Co die 
voor 132.000 euro te koop is. Maar er zijn ook
eenvoudige exemplaren die voor een paar
tientjes te koop zijn met vakjes vol snoep,
hondensnacks, krasloten of bierflesjes. 
Hoe dan ook, de kracht van een advents-
kalender blijft de spanning die het openen van
een vakje oproept om te kijken wat erachter 
zit, of dat nu een chocolaatje, een juweel of 
wat dan ook is. 

 
Bron: Torri Mundell, What you never knew about 

Advent Calendars.

Foto: adventskalender limited edition van de Bijenkorf. 



Sinds de laatste Nieuwsbrief van Vogelwijk
Energiezuinig heeft de werkgroep WKO veel werk
verzet. De werkgroep werkt de mogelijkheden uit
van een gesloten bodemenergiesysteem voor
goed geïsoleerde huizen in de Vogelwijk. 
Een WKO bestaat onder andere uit een bodemlus
voor bodemenergie en een zuinige water-water
warmtepomp. Deze duurzame systemen zijn
bedoeld om de benodigde warmte en koude voor
de bestaande woningen te leveren.

Dit is een advertorial van de Stichting Vogelwijk Energiezuinig. een
advertorial is een betaalde advertentie in de vorm van een redactioneel
artikel. Hiermee hoopt Vogelwijk Energiezuinig alle bewoners in de wijk te
bereiken. 
Deze advertentie is mogelijk gemaakt dankzij subsidie van de provincie
Zuid-Holland.

Wil je meer weten, stuur dan een e-mail naar: energiezuinig@vogelwijk.nl of breng eens een bezoekje 
aan onze website https://energiezuinig.vogelwijk.nl

Werkgroep Warmte-Koude-Opslag boekt snel vooruitgang!
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Er is inmiddels een ontwerp en een omschrijving van de werkzaamheden voor dit initiatief gemaakt
door KWA, een technisch adviesbureau. Medio november is de offerteaanvraag gestuurd naar vijf
geselecteerde installatiebureaus en bronboorbedrijven. Op basis van de uitgebrachte offertes hoopt
de werkgroep WKO nog dit jaar een installateur en een bronboorbedrijf te kunnen selecteren.
Vervolgens wordt het aanbod gedeeld met de betrokken bewoners en worden afspraken gemaakt
voor het vervolg.

Het is belangrijk dat we met zoveel mogelijk huishoudens tegelijk een WKO systeem laten instal-
leren. Door het samen te doen, drukken we de kosten, wordt het hele traject door de werkgroep
begeleid en worden ook de installatie, inbedrijfstelling en het onderhoud direct geregeld. 
Naast de duurzaamheidswinst verhoogt de WKO-oplossing ook de waarde van de woning en gaat
de energierekening fors omlaag. 

Het is mogelijk om voor de WKO een duurzaamheidslening af te sluiten onder gunstige condities.
Wie om één of andere reden nu nog geen WKO-installatie wil laten installeren, kan ook overwegen
om al wel de bronboring uit te laten voeren en de bodemlus te laten plaatsen.
Doe je nog niet mee, maar ben je wel geïnteresseerd, neem contact met ons op - het gaat nu hard.

Werkgroep WKO van Vogelwijk Energiezuinig
Contactpersonen: Oskar de Kuijer (odkuijer@planet.nl)  en Tim Spruijt (t.spruijt@planet.nl) 
Meer informatie is te vinden op: https://energiezuinig.vogelwijk.nl/warmte-koude-opslag/

Advertorial

mailto:energiezuinig@vogelwijk.nl
mailto:odkuijer@planet.nl
mailto:t.spruijt@planet.nl
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Dertien jaar redactie Praatvogel
Rutger Hagen

In het voorjaar van 2011 stond Eveline
Kamstra, de toenmalige hoofdredacteur van
de Praatvogel, op een avond voor mijn deur.
Wij waren toen eigenlijk net bij haar om de
hoek komen wonen en ze was op zoek naar
een jong(er) iemand om de redactie te ver-
sterken. 

De Praatvogel zag er in die tijd een stuk anders
uit, zowel qua uiterlijk als qua inhoud. De nadruk
lag toen veel meer op vaste rubrieken zoals Het
Estafettestokje, Stemmen uit het Verleden en
mijn eigen eerste stukjes getiteld De Verbouwing.
Hiervoor heb ik indertijd diverse wijkgenoten
geïnterviewd die een verbouwing hadden
afgerond om te zien hoe zij hun huis hadden
verfraaid. Dit gaf mij de gelegenheid om
ongegeneerd bij mensen te komen snuffelen en
uiteraard om zelf ideeën op te doen. Maar het
leukste is dat door deze huisbezoeken mooie
vriendschappen zijn ontstaan. 

Om wat creatiever bezig te zijn met vormgeving
vond ik een hele uitdaging, maar het geeft een
enorme voldoening om hetgeen wat je zelf
ontworpen hebt, fysiek in de hand te hebben. Dat
je het vervolgens ook nog bij mensen in de bus
mag doen én dat het dan ook goed gelezen
wordt, is een fantastisch gevoel. 
Nu na een decennium is ook deze opmaak
inmiddels weer aangepast aan de huidige tijd en
is de vormgeving hopelijk weer klaar voor de
komende jaren. 

Eind 2016 werd ik de langstgediende binnen de
redactie en de facto de hoofdredacteur. Hoofd
moet eigenlijk in aanhalingstekens want de
redactie is een uiterst plat orgaan. Niet dat er
vaak echte discussiepunten zijn, maar het komt
zeker wel eens voor dat de meningen verschillen
over de vraag of bepaalde stukken of een
bepaalde toon van een bijdrage wel in ons
gezellige wijkblad past. In die gevallen vind ik het
belangrijk dat eenieder zich senang moet voelen
bij de uiteindelijke uitkomst. Inmiddels schrijven
we veel over de activiteiten en ontwikkelingen in
en rond de wijk. En in de afgelopen paar jaar is 
er met de bouw van Nieuweroord, de herinrichting
van de wijk en de tijdelijke inname van het
speelveld door bouwmateriaal genoeg gebeurd
waar over te schrijven viel. 
 
Toen in 2011 had ik uiteraard nooit kunnen ver-
moeden dat ik dertien jaar lang betrokken zou
mogen zijn bij ons mooie wijkblad. Maar na
zoveel wijknieuws is voor mij wel de tijd gekomen
om afscheid te nemen van de redactie en zelf
plaats te maken voor jong(er) bloed. 

Als laatste wil ik hierbij graag al mijn oud-
redactiecollega’s: Anneke, Anneke, Cees, Elise,
Eveline, Herman, Kees, Mark en Richard
bedanken voor de prettige samenwerking en de
fijne tijd die ik met hen in de Praatvogelredactie
heb mogen doorbrengen! 

In 2014 ben ik opmaak van de Praatvogel erbij
gaan doen. Het blad werd wat strakker en kreeg
een knipoog naar de jaren 1920 door een krullend
lettertype voor de titels te gebruiken en afscheid
te nemen van comic sans. 
De covers, die voorheen altijd de plattegrond van
de wijk sierden kregen nu bij elke editie een eigen
foto of afbeelding, vaak met een grapje of
verwijzing naar de inhoud van een artikel. 

Niet goed te zien, maar de Praatvogel staat op 
mijn beeldscherm



niseerd, zoals de kerstmarkt die pasgeleden
werd gehouden met leuke kramen, poffertjes,
warme chocolademelk en snert. 

Haagse Schouw 
Schouwenhove dankt zijn naam aan het
Haagse Schouw. Het Haagse Schouw is al
bekend in 1100. Schouw betekent zowel
overzetveer als het schouwtje waarmee werd
overgezet. Dit veer over de Rijn was een
belangrijke schakel in de toenmalige postweg
van Haarlem naar Den Haag. Vanaf de 16e
eeuw stond er al een tolhuis. Het toenmalige
landbouwgebied rond het veer is de grond
waar Schouwenhove op is gebouwd. 

Het was een erg interessant bezoek en we
hebben er veel van opgestoken. Bovendien
was het erg leuk om nou eens in het écht te
zien wat voor een bedrijf er achter die
advertentie in de Praatvogel zit.
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Bezoek serviceflat Schouwenhove
Wijkcomité

Een kijkje in de keuken 
Half oktober werd het Wijkcomité uitgenodigd
om eens te komen kijken bij Schouwenhove.
We werden ontvangen met koffie en chocola en
kregen uitleg over het complex met aansluitend
een rondleiding. Het is een forse serviceflat,
geopend in 1977 en bestuurd door een stichting
zonder winstoogmerk. Het complex bestaat uit
173 zelfstandige wooneenheden voor ouderen
en levert een groot aantal services zodat deze
veilig en zelfstandig kunnen wonen. 
Eén van de bewoonsters was zo vriendelijk ons
rond te leiden in haar eigen appartement.
Hierdoor kregen we een goed beeld van het
wonen in de flat.

Activiteiten 
Er is een actieve bewonersvereniging die zorgt
voor leuke culturele activiteiten, zoals
concerten, koren en lezingen. Daarnaast
worden er openbare evenementen georga-

Al jarenlang is Serviceflat Schouwenhove een vaste adverteerder in de Praatvogel. Dat is voor
ons heel belangrijk, want zonder adverteerders kunnen we de Praatvogel gewoon niet maken.
Maar wisten jullie dat directeur Sarah van den Bos een Vogelwijkbewoner is? 
“Ondanks onze wachtlijsten, blijft het natuurlijk commercieel aantrekkelijk beperkt te adver-
teren in de wijken in de directe omgeving van Schouwenhove,” zeg Sarah van den Bos. “Maar
als wijkbewoner weet ik ook dat het maken van de Praatvogel veel tijd, moeite en geld kost.
Dus als ik op deze manier tegelijkertijd ons wijkblad een zetje in de rug kan geven, dan doe ik
dat graag.” 



Op vrijdag 1 november jl. was de vierde en tevens laatste uitgifte van de plantpakketten
voor de boomspiegels. In totaal hebben zo’n tachtig bewoners van de Vogelwijk een
boomspiegel geadopteerd om hun straat fleuriger en groener te maken. 

In weer en wind 
Aan alle bewoners die via Samen aan de Slag
een boomspiegel hebben geadopteerd, is
inmiddels een gratis plantenpakket uitgereikt.
Bij het adopteren van een boomspiegel hoort
ook een convenant waarin een paar onder-
houdsafspraken staan. De plantjes zijn eco-
logisch geteeld door medewerkers van DZB bij
de kwekerij aan de Nachtegaallaan (met dank
voor het beschikbaar stellen van de foto).

Medewerkers van de gemeente Leiden, onder
andere van Samen aan de Slag en de afdeling
Groenbeheer stonden vier vrijdagen lang in
weer en wind in de kraam van Samen aan de
Slag om de plantenbakken uit te delen. 
Van groencoach Nick Kooreman kregen de
wijkbewoners advies welke plantjes voor hen
geschikt waren. 
Aan de bekende Samen aan de Slag tegeltjes
naast de boomspiegels kan de afdeling groen-

Vogelwijk groener en fleuriger

In de niet geadopteerde boomspiegels aan de
Blauwe Vogelweg worden heesters geplant.
De afdeling groenbeheer onderhoudt alle niet
geadopteerde boomvakken. Water geven in
tijden van droogte mag natuurlijk altijd. 

Spijt dat je niet hebt meegedaan? 
Geen paniek, opgeven kan nog steeds door te
mailen naar aandeslag@leiden.nl. 
Gratis plantjes worden vanaf volgend jaar
alleen uitgedeeld als meerdere bewoners zich
samen opgeven, bijvoorbeeld een hele straat. 
Meer informatie staat op de website:
https://gemeente.leiden.nl/projecten/samen-
aan-de-slag/

In de vorige Praatvogel was al te zien dat de 
meeste beplante boomspiegels er fantastisch
uitzien, dankzij een goede verzorging. 
Dat belooft wat voor volgend jaar, als alles tot
volle wasdom is gekomen.  

Joke Ouwehand

21

Tuinman Lodewijk Hoekstra van ‘Eigen huis
en tuin’ was op 27 september ook in Leiden
voor het maken van een TV-opname. Samen
met wethouder Ashley North heeft hij een
bezoek gebracht aan de Ecotuin van DZB, het
reïntegratiebedrijf van de gemeente Leiden.
Op onze website is het filmpje te zien.

beheer zien dat een boomspiegel wordt onder-
houden door bewoners. 

Geen adoptieouders? 
Alle boomspiegels die niet zijn geadopteerd,
worden door de aannemer ingezaaid met een
bloemrijk grasmengsel. Dat geldt ook voor de
grote boomvakken op de hoeken van de
Lijsterstraat (de zogeheten oortjes).

mailto:aandeslag@leiden.nl
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Cornald Maas, televisiepresentator en bekend van het Eurovisiesongfestival, van 1980 tot 1986

in Leiden gestudeerd heeft? 

hij in de Vogelwijk op kamers was? 

zijn kamerleven begon bij mevrouw Maandag, driehoog achter op Vinkenstraat 6? 

hij daar maar één keer per week mocht douchen? 

zijn verblijf daar (misschien mede daarom) maar van korte duur was? 

de gemiddelde lichaamstemperatuur van een vogel ligt op 40ºC? 

vogels in de winter door de kou veel energie nodig hebben? 

zij in een koude nacht wel 10% van hun gewicht kunnen verliezen? 

zij hierdoor extraatjes zoals pinda’s, vetbollen en fruit goed kunnen gebruiken? 

vogels ook bij lichte vorst badderen? 

dit geen kwaad kan, omdat de druppels van de vette veren afrollen? 

u geen zout of suiker in het badwater mag doen om bevriezen te voorkomen? 

zout namelijk ongezond is voor vogels en de suiker ervoor zal zorgen dat de vogels zullen gaan

plakken? 

de Latijnse naam voor een vink coelebs is? 

dit Latijn is voor weduwnaar? 

vrouwtjesvinken namelijk vaker naar het warme zuiden vliegen dan de mannetjes en hun

mannen dus eenzaam achterblijven? 

beslagen autoramen het snelst kunnen worden verholpen door de airconditioning op recirculatie

te zetten? 

wanneer u geen airconditioning heeft, u warme lucht op de ruiten moet laten blazen? 

in huis beslagen ramen aan de binnenkant een indicatie zijn van een hoge luchtvochtigheid in

huis? 

u dan het beste even kunt ventileren door een raampje open te zetten? 

condens aan de buitenzijde juist wijst op een hoge isolatiewaarde van het glas? 

glühwein een zeer oude herkomst heeft? 

Apicius in het oude Rome al een recept had voor warme wijn met honing en kruiden? 

Marcus Gavius Apicius een Romeinse gastronoom uit de eerste eeuw van onze jaartelling was? 

hij zijn hele fortuin heeft verkwist aan extravagante feesten en maaltijden? 

u van harte welkom bent om een glaasje glühwein of chocolademelk te komen drinken met uw

wijkgenoten op 1 januari? 

de redactie van de Praatvogel u een gelukkig en gezond 2025 toewenst? 



woensdag 1 januari 13:00 uur

dinsdag 1 april 20:00 uur

zaterdag 4 of 11 september

woensdag 22 oktober 10:00 uur

vrijdag 31 oktober 18:45 uur

Nieuwjaarsborrel

Jaarvergadering Wijkcomité

Wijkfeest

Opruimactie

Halloween (onder voorbehoud)

Speeltuin

Speeltuin

In de wijk

Bos van Bosman

Bos van Bosman

WINTERSLAAP

 Zo'n egeltje, dat in november slapen gaat
 en dromend alles mist: de Sint als kreupelrijmer, 

de kerstcommercie en het oudejaarsgemijmer, 
de nieuwjaarsborrels en de nieuwjaarsleuterpraat, 

fantastisch toch? En wat hem verder blijft bespaard: 
sneeuw, ijs en hagelbuien, bibberen en rillen

 en carnaval... Zoiets zou u toch ook wel willen?
 Pas als de lente terugkomt in de loop van maart 

ontwaakt hij fit en fris na bijna twintig weken. 
 En daarna gaat hij een verkeersweg oversteken. 

 Jan Boerstoel uit: Een beetje wees

Activiteitenkalender 2025

Praatvogel Poëzie

Koffieochtend van het Vogelnetwerk: iedere derde donderdag van de maand van 
10:30 uur-12:00 uur in het speeltuingebouw. Er is dan gelegenheid om gezellig bij te
praten en soms is er een gastspreker die iets vertelt over een interessant onderwerp. 
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